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Ahoj školko!



* Rozpočtové opatření č. 3/2019
Pan Matouš Paďour, DiS. – předseda 

finančního výboru seznámil zastupitelstvo 
s návrhem Rozpočtového opatření č. 3/2019. 
Toto opatření zohledňuje vývoj potřeb a změn 
finančních prostředků v jednotlivých kapito-
lách rozpočtu. Na straně příjmové jsou zahr-
nuty příjmy z Úřadu práce, vrácení bezúročné 
návratné půjčky panem Gyénem, doplatek 
nákladů na volby. Na straně výdajové je zahr-
nut neplánovaný výdaj na doplatek elektřiny 
ČCE (Domek Na Sboru), dofinancování spolu-
účasti DSO Orlicko, změna Územního plánu, 
náklady na pořízení studie na odkanalizo-
vání (tlakovou kanalizací) objektu Kampeličky 
a Salaše. Výdaje ve výši 288.200 Kč budou 
dofinancovány z přebytku hospodaření uply-
nulého roku.

Zastupitelstvo odsouhlasilo Rozpočtové 
opatření č. 3/2019. 

* Programové dotace z rozpočtu Městyse 
Kunvald – zpráva a doporučení hodnotící 
komise

Starosta městyse připomněl, že termín 
pro podání žádostí o programové dotace 
z rozpočtu městyse skočil 30. 4. 2019. 
Dne 6. 5. 2019 se sešla hodnotící komise 
pro vyhodnocení žádostí o dotace a ve své 
zprávě vydala doporučení pro zastupitelstvo 
včetně návrhu na rozdělení finančních pro-
středků z Programů č. 1, 2 a 3 – tj. Práce 
s dětmi a mládeží, podpora spolkové čin-
nosti v Kunvaldě, podpora sociálních služeb. 
Ve čtyřech případech byli žadatelé vyzváni 
k doplnění informací.

  
Program č. 1 – Podpora činnosti a práce 
s dětmi a mládeží v městysi Kunvald 

– podáno celkem 6 žádostí:

Sbor dobrovolných hasičů Kunvald – kri-
téria pro hodnocení splněna – požadovaná 
výše dotace 15.000 Kč, doporučená výše 
poskytnutí finančních prostředků z programu 
15.000 Kč.

Jezdecká stáj Ginabela, z.s. – nedodala 
doplňující informace, nebylo možno hodnotit.

Pionýr, z. s. – kritéria pro hodnocení spl-
něna - požadovaná výše dotace 8.000 Kč, 
doporučená výše poskytnutí finančních pro-
středků z programu 8.000 Kč.

Český zahrádkářský svaz, ZO Kunvald – kri-
téria pro hodnocení splněna – požadovaná 
výše dotace 9.000 Kč, doporučená výše 
poskytnutí finančních prostředků z programu 
9.000 Kč.

ŠO Kunvaldské a.s. – kritéria pro hodnocení 
splněna – požadovaná výše dotace 17.000 Kč, 
doporučená výše poskytnutí finančních pro-
středků z programu 15.000 Kč (maximální 
výše dotace dle pravidel programu pro jednot-
livou žádost je 15.000 Kč. 

Myslivecký spolek Kunvald, z.s. – kritéria pro 
hodnocení splněna – požadovaná výše dotace 
15.000 Kč, doporučená výše poskytnutí finanč-
ních prostředků z programu 15.000 Kč.

Celkový objem finančních prostředků v roz-
počtu městyse na tento program je 80.000 Kč,  
částka doporučená komisí k rozdělení: 
62.000 Kč.

Program č. 2 – Podpora a rozvoj spolkové 
činnosti v městysi Kunvald 

– podáno celkem 8 žádostí:

Sbor dobrovolných hasičů Kunvald – krité-
ria pro hodnocení splněna – požadovaná výše 
dotace 10.000 Kč, doporučená výše poskytnutí 
finančních prostředků z programu 10.000 Kč.

Myslivecký spolek Kunvald z. s. – kritéria 
pro hodnocení splněna – požadovaná výše 
dotace 10.000 Kč, doporučená výše poskyt-
nutí finančních prostředků z programu 
10.000 Kč.

Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 15. 5. 2019
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Celkový objem finančních prostředků v rozpočtu 
městyse na tento program je 40.000 Kč, částka 
doporučená komisí k rozdělení: 30.000 Kč.

Zastupitelstvo po krátkém projednání 
odsouhlasilo doporučení hodnotící komise 
ve všech programech a organizacích. S pří-
jemci budou na poskytnutí finančních pro-
středků sepsány příslušné smlouvy.

* Žádost o opravu cesty 
Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí  

o opravu komunikace kolem nemovitosti 
čp. 225 (Prachařovi). Odstranění mostu přes 
původní koryto potoka a úprava komuni-
kace, pod žádostí jsou podepsáni: P. Krčmář,  
R. Krčmářová, J. Mihulka, E. Mikulková. 

Starosta městyse uvedl, že na místě byl 
již s panem Dlouhým a sdělil, že v tomto pří-
padě je nutné odstranění stromu, aby mohlo 
dojít ke zbourání mostu. 

Je nezbytné jednat s vlastníkem stromu 
o možnosti kácení. Další možnou varian-
tou je jednání s vlastníky současně použí-
vané komunikace o jejím odkoupení do vlast-
nictví městyse a vypořádání majetkových 
vztahů – starosta uvedl, že v tomto případě 
je nutné počítat i s tím, že v ceně bude i asfal-
tový povrch.

Zastupitelstvo vzalo žádost i informace 
starosty na vědomí a doporučilo v první fázi 
jednat s vlastníky o odkoupení části pozemku 
pod komunikací a vypořádání majetkových 
vztahů i vzhledem k tomu, že náklady na 
odstranění mostu a vybudování nové komu-
nikace také nebudou nezanedbatelné. 

* Žádost o dotaci – Oblastní spolek ČCK
Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 

se žádostí Oblastního spolku Českého čer-
veného kříže o finanční podporu na rekon-
strukci budovy ČČK v Ústí nad Orlicí, která má 
závažné problémy se statikou. V žádosti jsou 
podrobně uvedeny důvody a účel, na který 
bude případně poskytnutá finanční částka 
použita.

Jana Trejtnarová se dotázala, zda je znám 
aktuální počet členů ČCK v Kunvadě. Pan 
Matouš Paďour po kratší diskusi navrhl poskyt-
nout ČCK OS Ústí nad Orlicí částku 10.000 Kč. 

Po další krátké diskusi zastupitelstvo 
odsouhlasilo poskytnutí ČČK, OS Ústí nad 
Orlicí částku ve výši 10.000 Kč na základě 
darovací smlouvy. 

Jezdecká stáj Ginabela, z.s. – kritéria pro 
hodnocení splněna – požadovaná výše dotace 
10.000 Kč, doporučená výše poskytnutí finanč-
ních prostředků z programu 3.000 Kč – spolek 
zapsaný od 9. 4. 2019.

Pionýr, z. s. – kritéria pro hodnocení spl-
něna – požadovaná výše dotace 10.000 Kč, 
doporučená výše poskytnutí finančních pro-
středků z programu 10.000 Kč.

ŠO Kunvaldské a.s. – kritéria pro hodnocení 
splněna – požadovaná výše dotace 5.000 Kč, 
doporučená výše poskytnutí finančních pro-
středků z programu 5.000 Kč.

Český zahrádkářský svaz, ZO Kunvald – kri-
téria pro hodnocení splněna – požadovaná 
výše dotace 10.000 Kč, doporučená výše 
poskytnutí finančních prostředků z programu 
10.000 Kč.

Český rybářský svaz, z.s., MO Kunvald – 
kritéria pro hodnocení splněna – požado-
vaná výše dotace 10.000 Kč, doporučená 
výše poskytnutí finančních prostředků z pro-
gramu 10.000 Kč.

Český svaz včelařů, z.s., ZO Kunvald – kri-
téria pro hodnocení splněna – požadovaná 
výše dotace 10.000 Kč, doporučená výše 
poskytnutí finančních prostředků z pro-
gramu 10.000 Kč.

Celkový objem finančních prostředků v rozpočtu 
městyse na tento program je 80.000 Kč, částka 
doporučená komisí k rozdělení: 67.000 Kč.

Program č. 3 – Podpora poskytování soci-
álních služeb občanům městyse Kunvald 

– podány celkem 2 žádosti:

Domov důchodců Ústí nad Orlicí, příspěv-
ková organizace – kritéria pro hodnocení spl-
něna – požadovaná výše dotace 15.000 Kč, 
doporučená výše poskytnutí finančních pro-
středků z programu 15.000 Kč.

AUDIOHELP, z.s. Plzeň, středisko Ústí nad 
Orlicí – kritéria pro hodnocení splněna – 
požadovaná výše dotace 15.000 Kč, doporu-
čená výše poskytnutí finančních prostředků 
z programu 15.000 Kč.
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* Delegování zástupce městyse Kunvald 
na Valnou hromadu společnosti Vodovody 
a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a.s. 

Starosta městyse seznámil zastupitel-
stvo se skutečností, že akciová společnost 
Vodovody a kanalizace Jablonné nad Orlicí 
svolává řádnou Valnou hromadu. Městys 
Kunvald je akcionářem, je tedy nutné dele-
govat zástupce na jednání VH.

Zastupitelstvo městyse Kunvald po krát-
kém projednání v souladu s ustanovením 
§84 odst.2 písm.f) zákona č. 128/2000 Sb.,  
o obcích, ve znění pozdějších předpisů, odsou-
hlasilo delegování pana Ing. Josefa Paďoura 
jako zástupce městysu Kunvald, který je akcio-
nářem společnosti Vodovody a kanalizace Jab-
lonné nad Orlicí a.s., se sídlem Jablonné nad 
Orlicí, Slezská 350, PSČ 561 64, IČ: 48173398, 
na řádnou valnou hromadu, konanou v sídle 
společnosti dne 20. 6. 2019.   

* Příjem TV signálu v bytovém domě čp. 17
Starosta uvedl, že v roce 2003 rozhodlo 

zastupitelstvo o instalaci STA s rozvodem do 
všech bytů. S ohledem na změnu technolo-
gie a dostupnost programů je nezbytné pro-
vést technické opatření k zabezpečení příjmu 
všech bytových jednotek. Předložil cenovou 
nabídku na úpravu zařízení (p. Motyčka), ve 
výši 8.271 Kč vč. DPH.

Zastupitelstvo odsouhlasilo návrh na 
realizaci technického opatření pro příjem 
TV signálu a pověřilo starostu objednáním 
realizace. 

* Žádost o napojení na místní komunikaci
Starosta seznámil zastupitelstvo se žádostí 

stavebníka RD paní Vítkové o souhlas s napo-
jením na místní komunikaci. Jedná se o novou 
výstavbu RD na pozemcích určených k zástavbě 
– lokalita po čp. 18. Silniční správní úřad, kterým 
je úřad městyse Kunvald musí před vydáním 
povolení požádat vlastníka komunikace, kterým 
je městys Kunvald, o souhlas.

Jedná se o napojení z pozemkové parcely 
č. 365/3 na místní komunikaci p. č. 365/5, k.ú. 
Kunvald.

Zastupitelstvo městyse Kunvald odsouhla-
silo napojení na místní komunikaci p.č. 365/5, 
k.ú. Kunvald. 

* Žádost ZŠ a MŠ Kunvald o výjimku z počtu 
žáků na školní rok 2019/2020

Starosta městyse seznámil zastupitel-
stvo se žádostí Masarykovy základní školy 

a mateřské školy Kunvald o udělení výjimky 
z počtu žáků na školní rok 2019/2020. 

Dle zákona je stanoven nejnižší počet 
žáků, v případě, že tento počet není dodržen 
je nutno povolit výjimku. Zřizovatel, kterým 
je Městys Kunvald může výjimku z počtu 
žáků povolit, avšak s tím, že se zaváže 
k úhradě chybějících finančních prostředků 
na mzdy pedagogických pracovníků. 

Starosta dále uvedl, že by od 1. 1. 2020 
mělo dojít ke změně financování škol – dosud 
bylo financování postaveno na počtu žáků, 
následně by mělo být financování posta-
veno na počtu tříd a pracovních úvazcích uči-
telů, avšak dle dostupných informací není 
do dnešního dne jasná výše poskytovaných 
finančních prostředků školám ze státního 
(krajského) rozpočtu. Rozpočet školy činí pro 
rok 2019 2.820.000 Kč (z toho mzdy včetně 
odvodů 1.820.000 Kč).

Zastupitelstvo po projednání odsouhla-
silo udělení výjimky z počtu žáků na školní 
rok 2019/2020 Masarykově základní škole  
a mateřské škole Kunvald.

* Žádost paní Jozefiny Petrovič
Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí 

paní Petrovič o prověření stavu stromů na 
pozemku nad její nemovitostí na dolním 
Kunvaldě, především v souvislosti s obno-
vou krytiny střechy. Jedná se o pozemkovou 
parcelu č. 587/1 ve vlastnictví Městyse Kun-
vald – pozemek určený k plnění funkcí lesa. 

Jana Trejtnarová uvedla, že se jedná 
s ohledem na lokalitu, těsnou blízkost nemo-
vitosti o vysoce rizikovou těžbu. Před něko-
lika lety bylo provedeno odtěžení dvou řad 
stromů těsně nad nemovitostí.

V této souvislosti uvedla, že je nutné 
počítat se zvýšenými náklady na těžbu, které 
nebudou v žádném případě pokryty ziskem 
z odprodeje dřevní hmoty. Sdělila zastupi-
telstvu, že těžba, která se prováděla v zimě 
na vedlejší parcele, skočila po vyúčtování 
pouze s mírnou ztrátou díky profesní zdat-
nosti firmy provádějící těžbu.

Zastupitelstvo vzalo žádost na vědomí 
a pověřilo Janu Trejtnarovou prověřením 
stavu a navržením postupu těžby na výše 
uvedeném pozemku. 

* Žádost Linky bezpečí 
Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí 

Linky bezpečí o finanční příspěvek na 
provoz. Starosta uvedl, že zastupitelstvo 
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se vždy v minulosti snažilo podporovat ty 
žádosti, ze kterých vyplývalo, že služby vyu-
žívají občané Kunvaldu.

Jana Trejtnarová toto stanovisko podpo-
řila s tím, že by bylo lépe podpořit programy, 
které pracují s dětmi, případně s celými rodi-
nami přímo ve škole, nebo v obci tak, aby 
děti nebyly nuceny podobné programy jako 
Linka bezpečí využívat.

Zastupitelstvo po dalším krátkém projed-
nání žádost Linky bezpečí zamítlo.

* Opravy komunikací v roce 2019
Starosta předložil rozpočty na opravu 

úseků komunikací pro provedení oprav 
v roce 2019. Na opravy komunikací je v roz-
počtu vyčleněno celkem 2.200.000 Kč.

Cenové nabídky na opravy jednotlivých 
komunikací:
Betlém – 290 tis. Kč
Silnice III tř. – most Hejkrlík – čp. 212, 
če. 025 - 290 tis. Kč
Na Vrše – lokální opravy propadlých míst 
– 180 tis Kč
U čp. 206 – bývalé Fiedlerovo po křížek 
– 180 tis Kč
Horní Končiny od silnice k čp.11 Končiny 
– 620 tis Kč
Od čp. 17 kolem kostela a fary k čp. 15 
– 310 tis Kč
Bubnov od silnice po křižovatku u kapličky 
(po začátek nového úseku) – 210 tis. Kč

Celkem cenová nabídka činí 2.080.000 Kč, 
po provedení těchto oprav zbývá v rozpočtu 
ještě zhruba 120.000 Kč na havárie, případně 
emulzní výspravy dalších úseků.

Zastupitelstvo odsouhlasilo po projed-
nání návrhy oprav místních komunikací tak, 
jak bylo výše uvedeno.

* Různé
– Informace z Úřadu práce – zamítnutí 
žádosti o přidělení uchazečů na VPP – sta-
rosta uvedl, že žádost, která byla za městys 
podána na umístění uchazečů na VPP, byla 
zamítnuta. 
Zastupitelstvo vzalo informace na vědomí  
a doporučilo vypsat inzerát nabídky na letní 
brigádu, Případně na uzavření DPP na výpo-
moc na údržbu majetku městyse Kunvald.

– PK – oprava komunikace III/31911  
a III/31910 – starosta seznámil zastupitel-
stvo s výsledkem jednání s vedoucím odboru 

dopravy Pardubického kraje Ing. Umbrau-
nem a technickým náměstkem SÚS Pardu-
bického kraje Ing. Synkem. Místní šetření se 
konalo dne 3. 5. 2019. Následně bude pro-
vedena prohlídka s vytipováním úseků, které 
by měly být přednostně opraveny, bude při-
praven návrh, které úseky by mohla SÚS Pk  
opravit včetně volby technologie oprav. 
Na dalším pracovním jednání, které pro-
běhne v měsících září/říjen 2019 bude před-
ložen návrh možných oprav na rok 2020. 
Dále starosta uvedl, že projekt na celkovou 
opravu komunikací procházejících Kunval-
dem a které byly zmiňovány v dopise pana 
hejtmana, ještě nebyl ani zadán a s ohledem 
na finanční rozsah (58 mil. Kč a 33 mil Kč) 
se jeví v současné době jako nereálný, zdá se 
tedy lepší cestou jít formou alespoň postup-
ných oprav. Zastupitelstvo vzalo informace 
na vědomí. 

– Informace o provedené kontrole SFŽP – 
starosta informoval zastupitelstvo o prove-
dené kontrole projektu Protipovodňových 
opatření městyse Kunvald. Kontrolu provedl 
projektový manažer ze SFŽP dne 6. 5. 2019, 
a to především fyzickou kontrolu obsluhy 
– práce s programy, povodňovým plánem, 
funkčnost výstražného a varovného systému 
a dále fyzickou kontrolu zařízení (rozhlas – 
ústředna, hlásiče, hladinoměr, srážkoměr, 
centrála). Kontrola neshledala nedostatky. 

– Penzion U lípy – Ing. Roman Rusz před-
nesl návrh na odkoupení budovy penzionu 
U Lípy s cílem obnovit pohostinské služby 
v penzionu a dále uvedl, že již jednal s pří-
padným zájemcem, který by penzion mohl 
provozovat. Jana Trejtnarová uvedla, že 
s potencionálními provozovateli rovněž jed-
nala. Jedná se o pana Beňadika s partner-
kou, který v současné době provozuje pen-
zion Rampušák na Nové Vsi. Z tohoto jednání 
vyplynul prozatím následující závěr: městys 
by investoval do nákupu nemovitosti (aktu-
ální cena 3.900.000 Kč a nezbytných oprav 
(voda, odpady, sociální zařízení, výměna 
oken – předběžný odhad 1,5 – 2 mil. Kč),  
případní provozovatelé by investovali do 
zařízení a zprovoznění kuchyně a zařízení  
a zprovoznění interiérů. Uvedla, že je nutné 
vzít v potaz lokalizaci budovy a minimum 
pozemku v okolí. Starosta městyse připo-
mněl historii penzionu (výstavba v akci „Z“, 
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Další zasedání Zastupitelstva Městyse Kunvald proběhne
ve čtvrtek 8. 8. 2019 od 19.00 hod.  

v zasedací místnosti Úřadu městyse Kunvald.

Zastupitelstvo vzalo návrh a informace na 
vědomí a po další diskusi doporučilo získat 
další potřebné údaje (prověřit výši před-
pokládaných nutných stavebních nákladů 
k zajištění obnovení provozu, dále požádat 
budoucího potencionálního nájemce o před-
ložení návrhu finančního vkladu do zařízení 
kuchyně a interiéru a případného podnika-
telského záměru a rovněž jednat s vlastníky 
sousedních nemovitostí. Dalšího zasedání 
zastupitelstva by se měl budoucí provozova-
tel zúčastnit.

Výsledky hlasování ve volbách do Evropského parlamentu v městysi Kunvald
24. 5. – 25. 5. 2019

Počet osob zapsaných ve volebním seznamu  802
Počet vydaných úředních obálek   269
Počet odevzdaných úředních obálek   269
Počet platných hlasů    266
Volební účast     33,54%

Pořadí:       Platné hlasy:
1.  č. 27 Česká pirátská strana     50
2.  č. 39 KDU – ČSL      45
3.  č. 30  ANO 2011      37 
4.  č. 26  STAN a TOP 09      37
5.  č.  5  ODS       25
6.  č.  9  KSČM       20
7.  č.  7  ČSSD       17
8.  č. 28 SPD – Tomio Okamura     8
9.  č. 12 Rozumní a ND – Stop migraci – nechceme euro   5
10. č. 16 Vědci pro ČR      3
11. č. 2 Strana nezávislosti ČR     2
11. č. 24 HLAS       2
11. č. 25 Svobodní, Liberland a RČ . odejdeme bez placení  2
11. č. 34 Demokratická strana zelených – Za práva zvířat   2
11. č. 37 Evropa společně      2
12. č. 3 Cesta odpovědné společnosti    1
12. č. 6 ANO, vytrolíme europarlament    1
12. č. 10. DSSS – Za národní suverenitu    1
12. č. 13 Volte Pravý Blok www.cibulka.net    1
12. č. 19 PRO Zdraví a Sport     1
12. č. 21 Moravské zemské hnutí     1
12. č. 29 Aliance národních sil     1
12. č. 31 Agrární demokratická strana    1
12. č. 35 Bezpečnost, odpovědnost, solidarita    1

následné rozhodnutí zastupitelstva o prodeji 
budovy, střídání několika majitelů včetně 
probíhající exekuce, kdy městys vstoupil 
do situace odkoupením vnitřního zařízení 
tak, aby případný budoucí nájemce mohl 
pohostinství ihned zprovoznit, péči o objekt 
v době, kdy byl uzavřen. Paní Marie Rus-
zová se v diskusi zasadila o koupi budovy  
a její zprovoznění a uvedla, že tlumočí názor 
mnoha občanů. Paní Bolečková uvedla, že je 
nutno rovněž jednat se sousedy, kteří vlastní 
nemovitosti v těsném sousedství a bez 
jejichž souhlasu bude velmi obtížné prová-
dět jakékoli opravy a úpravy na objektu.
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Vážení turisté a příznivci cykloturistiky,
cyklobusy do turistických regionů jsou v letošním roce v provozu od 1. června do 29. září 

a budou jezdit každou sobotu a neděli a navíc také v páteční svátek 5. července. Po roce se 
vracíme k tradičnímu formátu propagačního materiálu s mapou. V rámci vlastních cyklobuso-
vých spojů došlo u některých linek ke změně dopravců, aktualizovány jsou také časy odjezdů, 
u některých linek dochází k posunu časů odjezdů z hor na pozdní odpolední hodiny. Autobusy 
v Rychnově nad Kněžnou budou opět vyjíždět pouze ze zastávky Rychnov nad Kněžnou, želez-
niční stanice. Tato změna jízdního řádu proběhla díky plánovanému přesunu autobusového 
nádraží v Rychnově nad Kněžnou k vlakové zastávce. Také v letošním roce se na našem území 
opět hodně staví. Z důvodu rekonstrukce komunikace Říčky v Orlických horách – Orlické Záhoří 
nebudou spoje zajíždět na výstupové místo na Mezivrší a autobusy budou odkláněny přes Bar-
tošovice v Orlických horách.  V průběhu roku se mohou objevit další uzavírky a tak ve vlast-
ním zájmu prosím sledujte aktuální on-line informace o spojích. K tomu Vám bude nově slou-
žit mobilní aplikace IREDO, která od letošního roku funguje na všech informačních systémech. 
I nadále můžete využít internetové stránky http://tabule.oredo.cz, QR kódy na zastávkách nebo 
informační linku IREDO. 

V současném období dochází k velkému rozmachu jízdních kol s přídavným pohonem. 
Dovolujeme si Vás upozornit, že dle platných Smluvních a přepravních podmínek IREDO je 
přeprava kol s jiným než elektrickým přídavným motorem a přeprava elektrokol s neodníma-
telnou baterií zakázána.  

Jako každoročně si vás dovolujeme požádat o věnování patřičné pozornosti bezpečí při 
jízdě na kole. Respektujte i další účastníky turistiky, zejména pěší chodce. Při výběru trasy 
nezapomínejte na své zdraví a současnou aktuální kondici. Pro jistotu si do svých mobil-
ních telefonů uložte kontakty nejen na Horskou službu ČR, ale i na polskou partnerskou 
záchrannou organizaci GOPR. Odkazy a kontakty naleznete v letáku. Zároveň si Vám dovo-
lujeme v materiálu představit několik turistických novinek, které můžete při cestách s cyklo-
busy navštívit.   

Euroregion Glacensis realizuje v oblasti Orlických hor další své projekty se zaměřením 
na přeshraniční spolupráci. Jedná se o výstavbu rozhleden a investice v oblasti pevnost-
ních opevnění. Více se dozvíte na stránkách www.euro-glacensis.cz/hrebenovka nebo 
www.euro-glacensis.cz/tajemstvi

Pro letošní cykloturistickou sezónu vám přejeme krásné počasí a mnoho nevšedních  
zážitků ze sedla kola. 

Sekretariát Euroregionu Glacensis
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Zápis žáků do 1. ročníku
V naší škole se dne 10. 4. 2019 konal zápis 

do 1. ročníku pro školní rok 2019/2020. Letos 
se dostavilo se svými rodiči 7 budoucích prv-
ňáčků. Po úvodním přivítání si paní učitelka  
z 1.třídy děti odvedla do vedlejší místnosti.

Tam na ně čekalo překvapení. Přivítala 
je Ježibaba, Mařenka a Jeníček. Předškoláci 
snadno uhodli, že se ocitli v pohádce. S pomocí 
těchto postav pak děti plnily různé úkoly: počí-
taly údery tatínkovy sekery, třídily obrázky podle 
pokynů - sbíraly vlastně jahody, bloudily lesem 
- překonávaly překážky, prolézaly strachovým 
pytlem, hledaly cestu z lesa - kreslily v blu-
dišti, orientovaly se podle pokynů v místnosti  
i v obrázku, skládaly puzzle, vybarvovaly, kreslily 
Mařenku nebo Jeníčka. A ještě v dalších činnos-
tech si vyzkoušely své jazykové, matematické, 
pohybové, pozorovací i všeobecné dovednosti, 
znalosti a schopnosti. Za odměnu si směly 
uloupnout opravdový perníček z perníkové 
chaloupky. Další dárečky je čekaly po návratu 
k rodičům. Přichystaly je pro ně děti z družiny, 
dále přispělo vedení školy a Sára Jedličková. Na 
všechny předškoláky se budeme těšit v září. 

Děkujeme Jedličkovým za nádherné per-
níčky a perníkové balíčky. 

Mgr. Věra Štefková

Den Země
Letošní Den Země žáci 1. – 3. ročníku osla-

vili již v pátek 12. dubna. Hlavní náplní dne byla 
beseda o lišce obecné s ukázkou živé lišky. Děti 
se dozvěděly mnoho o jejím životě, o její důle-
žitosti v naší přírodě, mohly si ochočenou lišku 
dokonce pohladit. Své poznatky následně zpra-
covaly při práci ve skupině.

Čekání na lišku si děti zkrátily povídá-
ním o významu Dne Země i o tom, co mohou 
pro přírodu udělat samy. Prostřednictvím hry 
dokázaly, že ledacos vědí například také o tří-
dění odpadů.

Domů děti odcházely nadšené a plné 
nových zážitků.

Mgr. Klára Kodytková

Čím žije naše kunvaldská škola...

Spolupráce škol přes hranice států
Ve dnech 12. 5. – 17. 5. 2019 se usku-

tečnil projekt, který je součástí dlouhodobé 
spolupráce. V roce 1997 se dvě pedagožky, 
kamarádky z mládí – paní Mgr. Broňa Havlí-
ková, ředitelka bývalé Zvláštní školy Žamberk, 
a paní Mgr. Alena Heubeck, vyučující ve För-
derzentru St. Laurentius v bavorském Neuen-
dettelsau, domluvily na vzájemné spolupráci 
a vznikl projekt, jenž trvá bezmála již 21 let. 
V průběhu tohoto projektu dokázali žáci obou 
škol vytvořit mnoho krásných a smysluplných 
věcí, například v parku Albertina v Žamberku 
rozmístili žáci pět cedulí na kovových sloup-
cích, kryté plexisklem informujících o fauně  
a flóře v dané lokalitě, které zde můžete spat-
řit dodnes. Vytvořili čtyřicetistránkový pra-
covní sešit matematiky a geometrie pro  
6. ročník, vytvořili kuchařku sladkých receptů 
včetně obrázků. To znamená, že každý recept 
v této kuchařce byl žáky připraven a vyzkou-
šen. Sázeli stromy, vyráběli lavičky, v Žam-
berku vyzdobili zeď pošty pohádkovým moti-
vem, který tam můžete spatřit ještě dnes.

Proto když v roce 2015 mě paní Broňa 
Havlíková oslovila jako ředitelku Masarykovy 
základní školy a mateřské školy Kunvald, zda 
bychom se nechtěli do projektu zapojit, nevá-
hala jsem ani chvíli. Od tohoto roku se datuje 
spolupráce školy v Kunvaldu se školou v Neu-
endettelsau. Společně jsme dosud připra-
vili příručku českých a německých přísloví, 
kterou obrázky doplnili žáci Základní školy 

Lištička navštívila děti ve škole
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speciální Neratov se sídlem v Bartošovicích 
v Orlických horách.

Jak již bylo výše zmíněno, ve dnech  
12. 5. – 17. 5. 2019 se žáci kunvaldské školy 
vydali do bavorského Neuendettelsau, aby 
pokračovali další etapou dlouhodobé spolu-
práce obou škol. 

Cílem projektu je vytvářet vztahy mezi 
národy hovořícími různými jazyky, hledat spo-
lečné hodnoty a vytvářet vědomí, že právě tyto 
hodnoty vytvářejí v Evropě místo bezpečí zalo-
žené na spolupráci různých zemí. Jako doplňu-
jící cíl pak vyplynulo vzájemné poznávání čes-
kého a německého jazyka. Letošním výstupem 
bylo stínové divadelní představení To malé 
my vypovídající o smyslu přátelství a vzájem-
ného porozumění. Akce se zúčastnilo 35 žáků 
z obou škol a 8 pedagogických pracovníků. 
Dopoledne byla věnována nácviku představení, 
kdy si žáci nejprve vyzkoušeli možnosti stíno-
vého divadla a pak se věnovali samotnému 
představení. Hra je rozdělena do 12 obrazů, 
s jejichž obsahem jsou diváci seznámeni jak 
v české, tak v německé podobě.

Doprovodnou součástí programu byly 
zábavné aktivity, například návštěva ZOO  
a hradu v Norimberku, aquaparku Palm Beach, 
Muzea dopravy a komunikací, návštěva lano-
vého centra, projížďka na katamaránu po jezeře 
apod.

Projekt pak pokračoval ve dnech  
21. 5. – 29. 5. 2019 návštěvou německých 
účastníků u nás. Zde jsme předvedli dvě před-
stavení pro děti a žáky z okolních mateřských 
a základních škol a v neděli představení pro 
veřejnost. V doprovodném programu jsme 
společně navštívili Prahu, Moravský kras, 
Muzeum řemesel v Letohradě, betlém v Tře-
bechovicích a zábavní park Kongo v Hradci 
Králové. 

Poděkování si zaslouží paní Mgr. Broňa 
Havlíková a paní Mgr. Alena Heubeck za 
skvěle připravený dlouholetý projekt, do kte-
rého jsme byli přizváni a na který jsme mohli 
navázat. Dále paní Mgr. Manuela Militsch za 
přípravu divadelního představení.

Poděkování patří také sponzorům za 
finanční podporu projektu:
Česko-německý fond budoucnosti – částka 

102 000 Kč
Krajský úřad Pardubického kraje – částka 

20 000 Kč
VAK Jablonné nad Orlicí – částka  5 000 Kč

Dalšími sponzory byly Bidfood Nowako 
Kralupy nad Vltavou, KTC Wood palety Bran-
dýs nad Labem, Isolit-Bravo Jablonné nad 
Orlicí, Bűhler Žamberk, GAF Žamberk, Kun-
vadská a.s. Kunvald, divadelní spolek Ledří-
ček Klášterec nad Orlicí a Základní škola 
v Olešnici v Orlikých horách.

Mgr. Kateřina Xaverová,,ředitelka Masarykovy základní 
školy a mateřské školy Kunvald a vedoucí projektu

Technické hry
Ve středu 12. 6. 2019 se žáci 8. ročníku 

zúčastnili Technických her v SPŠ Letohrad. 
Na místo je odvezl objednaný autobus se žáky 
z jiných škol. Účastníci byli rozděleni na dvě 
skupiny. 

První skupina se odebrala na učiliště, 
druhá byla odvezena na střední školu. Sku-
pině žáků na učilišti byly představeny různé 
obory. Prohlíželi si stroje, pájili elektrické 
obvody a zúčastnili se dalších aktivit. 

Druhá skupina na střední škole byla též 
seznámena s různými obory. Zkoušeli střílet 
z katapultu, hledat poklad pomocí vysílačky, 
skládat 3D obraz, budovat klenbu, navrhnout 
dům, orientovat se ve spojovacích materiá-
lech a také měřit posuvným měřítkem.

Po tomto dnu plném aktivit a zážitků čekal 
na žáky oběd a cesta domů.

Aneta Šlesingrová, žákyně 8. ročníku 

Přednáška o drogách
Dne 5. 6. 2019 proběhla přednáška o dro-

gách pro žáky 8. a 9. ročníku základní školy 
v Kunvaldu. Přednášku vedl pracovník z centra 
mládeže v Rychnově nad Kněžnou, které nese 
název Od pěti k deseti, zkráceně Centrum 5ka.

Podstatou přednášky bylo varování před 
nebezpečnými látkami. Na začátku přednášející 
objasnil, do jakých skupin se drogy dělí. Poté 
rozebíral jednotlivé drogy: jaké mají účinky  
a jak obtížně nebo snadno se shání. K výkladu 
pouštěl různé prezentace, které přibližovaly 
život drogově závislých lidí. K tomu nám vyprá-
věl i příběhy ze svého soukromého života. 

Zakončením této přednášky byla prezen-
tace, která ukazovala nebezpečí užití drog 
řidičem před cestou automobilem nebo na 
motocyklu.

Přednáška byla nejen poučná, ale i zají-
mavá a podněcovala k přemýšlení.

Roman Urban a Rudolf Toman, žáci 8. ročníku 
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Mladí zahrádkáři opět soutěžili
24. 4. 2019 - Okresní kolo soutěže ve flo-
ristice:
Dolní Dobrouč: 15 účastníků z Dolní Dobrouče, 
Kunvaldu a Lukavice
žáci: 1. Tyna Pražáková, Dolní Dobrouč, 
        2. Bohumila Matyášová, Kunvald
junioři:  1. Marie Flekrová
senioři:   1. Vlasta Šlezingrová

31. 5. 2019 - Zemské kolo Praha:
žáci:     2. Bohumila Matyášová, 
junioři: 5. Marie Flekrová
senioři: 1. Vlasta Šlezingrová 
            (z 11 účastníků)

19. 7. 2019 - Celostátní finále v Lysé nad 
Labem
Zúčastní se B. Matyášová a V. Šlezingrová. 
Držíme palce!

Přednáška o financích
Dne 4. 6. 2019 přivítal do základní školy 

v Kunvaldu zaměstnanec banky ČSOB.
Po běžném úvodu, kdy se nám představil 

a nastínil obsah přednášky, nás informoval 
o penězích, druzích plateb o prvcích, které 
zamezují padělání bankovek, o druzích auto-
matů a o tom, jak automaty fungují.

Celá přednáška byla pojata formou hry 
a soutěže. Odměnou byly zajímavé ceny, od 
bonbonů přes létající talíře až po powerbanky.

Akce byla velice zajímavá, plná nových 
informací. Díky soutěžím se nikdo nenudil.

Michal Vágner, Mikoláš Tátoš, žáci 8. ročníku 

AHOJ NA PRÁZDNINY!
Zdravíme z naší školičky a dáváme na 

vědomí, že do základní školy odchází sedm 
dětí - chytrých Žabiček.

Ani před koncem školního roku paní uči-
telky nepolevovaly v aktivitách pro nás děti 
a připravily: jarní besídku, ukázky dravých 
ptáků, sportovní dopoledne u žambereckých 
fotbalistů, návštěvu stínového divadlo, kaba-
ret v Popletově, oslavu Dne dětí, týden tance, 

ukončení projektu Sokola, plavecký výcvik 
v Ústí nad Orlicí, vystoupení na schůzi Kun-
valdské a. s., celodenní výlet na Vochtánku  
a Bublinkové hrátky s loučením předškoláků.

Naše paní učitelky pro nás připravovaly 
nejen běžné vzdělávání vyplývající ze školního 
vzdělávacího programu „ Žijeme na horách“, 
ale zajišťovaly různé nadstandartní aktivity, 
pořádaly akce s rodiči i pro veřejnost a snažily 
se nám ukázat svět ve všech širokých souvis-
lostech.

Anketa – kam bych chtěl(a) na 
prázdniny:

Vaneska - do delfinária, Natálka - k moři 
plavat, Elsa - k moři pro krásné mušle, Bára 
- tam, co taťka vymyslí, Anička - do Německa 
na oranžový tobogán, Eliška - na pláž a do Olo-
mouce, Šimon - na dovolenou, Kačka - k moři 
do Chorvatska, Viktorka - k babičce a běhat 
tam, Robin - k moři, Šárka - k moři a koupat 
se, Hanka - do ZOO a do hotelu s přespá-
ním, Matouš - k babičce kopat fotbal, Tadeáš 
– ke zvířátkům, které mám v knížce, Kryštof  
– koukat na ryby, Tom – autem k moři do 
hotelu, Péťa – k babičce

Děti ze tříd Žabiček a Sluníček

Ze soutěží zahrádkářů 
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29. 5. 2019 - Okresní kolo "Mladý zahrádkář" 
v Kunvaldě
13 účastníků z Kunvaldu, a z Lukavice
mladší žáci: 1. Karolína Halbrštátová, Luka-
vice, 2. Dáša Pirková, Kunvald, 3. Ivana Kepr-
tová, Kunvald
starší žáci: 1. B. Matyášová, Kunvald, 2. E. Šíp-
ková, Lukavice, 3. P. Mrázková, Kunvald

Celostátní finále
23. B. Matyášová, 8. K. Halbrštátová

25. 5. 2019: vystoupilo dívčí trio z Kunvaldu 
D. Pírková, A. Kalousová, K. Křivánková na 
zahrádkářském víkendu v Letohradě.

Předseda ZO ČZS Ing. Václav Michalička Ze soutěží zahrádkářů 

Stále se něco děje...!

Z pohádky do pohádky
V sobotu 27. 4. 2019 jsme připravili už 

22. ročník pochodu pro děti „Z pohádky do 
pohádky.“ Předpověď počasí na sobotu nevěs-
tila nic dobrého a od rána se na nás z kabo-
něné oblohy valily prameny deště. Ale radar 
sliboval zlepšení a tak jsme mohli vyrazit na 
start. Přestože byla zima veliká a kvůli tomu 
jsme zkrátili i trať, sešly se na startu téměř dvě 
stovky účastníků. Děti si zazpívaly a zatančily 
s čertem a Káčou, pomáhaly Včelce Máje, 
čarovaly s Malou čarodějnicí nebo zatlou-

kaly hřebíky s Ferdou Mravencem. Nechyběly 
pohádky o Hloupém Honzovi, Medvídkovi Pú, 
Královně Koloběžce a další. 

Ráda bych touto cestou chtěla všem, kteří 
se na pochodu podíleli, moc poděkovat. Byli 
jsme všichni pořádně zmrzlí, ale za úsměv dětí 
to určitě stálo. Děkuji také za „azyl “ na Salaši 
manželům Trejtnarovým a Městysi Kunvald za 
finanční podporu. Pevně věřím, že příští rok 
už se zase na nás bude smát sluníčko.

Mirka Celerová
FOTO Míla Kalousková

Orlický pohár
Ve čtvrtek 6. 6. 2019 se konala na farmě 

ve Svídnici soutěžní přehlídka českého stra-
katého skotu z podhůří Orlických hor „Orlický 
pohár“. Jedná se o již desátý ročník akce ple-
menářů. Kunvaldská a.s. se letos zúčastnila 
se dvěma dojnicemi – jedna v kategorii po 
prvním teleti, druhá v kategorii starších krav.  
Konkurence dojnic byla veliká a všechny pod-
niky předvedly skutečně nádherná zvířata.  
Jinak řečeno – byl to boj. Oba rozhodčí, jeden 
byl dokonce ze SRN, měli nelehký úkol. Celou 
dobu nás napínali a připravili nám tak vskutku 
vzrušující zážitek. Soutěžilo se nejen v katego-
rii prvotelek a starších krav, ale i o nejlepší 
vemeno či nejlepší kolekci zvířat.Z pohádky do pohádky
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A jak to dopadlo? Naše prvotelka vyhrála 
v kategorii své a vyhrála i cenu „ Šampionka 
Orlického poháru “- jako vítězka obou katego-
rií. Je to největší úspěch od roku 2014, kdy 
jsme se Orlického poháru zúčastnili poprvé  
a získali pohár za nejlepší prvotelku.

Za Kunvaldskou a.s. moc děkuji všem 
zúčastněným za přípravu i skvělou reprezen-
taci podniku a ostatním za podporu a fandění.

Mirka Celerová

CHCEME V KUNVALDĚ HOSPODU?
Jistě většina z nás v posledních dnech 

narazila na téma "Penzion U Lípy". Má ho obec 
koupit, nebo je to příliš drahé a prodělečné? 
A jakou váhu mají jen finance? Nejsou důle-
žitější jiné hodnoty – například místo, kde se 
občané mohou spolu setkávat v příjemném 
prostředí? Vždyť spousta z nás se na výstavbě 
penzionu podílela.

Samozřejmě je to věc názoru. Jistě řada 
Kunvaláků si řekne: "Mně je to jedno, já tam 
stejně nechodím." Ale zamysleme se každý 
z nás. Nebudeme potřebovat někdy zajít do 
hospůdky při nějaké příležitosti?

Manželé Borkovi, kteří penzion do uza-
vření provozovali a doposud ho vlastní, se 
snažili nabídnout ho k prodeji někomu, kdo 
by pokračoval v jejich letité práci. Jistě většina 
z nás potvrdí, že po mnoho let fungoval velmi 
dobře. Borkovi si určitě zaslouží dodatečné 
poděkování. Zatím se však dosud zájemce, 
který by objekt koupil a provozoval dál, nena-
šel. Hrozí situace, že Borkovi přistoupí k vari-
antě prodat ho jakémukoliv zájemci, který 
ho může využít jiným způsobem a městys 
nebude mít možnost jakkoliv ovlivnit toto roz-
hodnutí. Například z něho vybudovat uby-
tovnu pro zaměstnance automobilky v Kvasi-
nách. Jejich autobus má v současnosti svoz 
zaměstnanců i do Kunvaldu. Bylo by nám pří-
jemné, aby se v centru obce, kde je i škola, 
vyskytovali třeba i zahraniční zaměstnanci 
pracovních agentur? Nyní je však jedinečná 
možnost, aby penzion koupil městys Kunvald 
do svého vlastnictví a provoz zajistil například 
formou pronájmu. Několik potenciálních pro-
vozovatelů již projevilo zájem. Z podkladů, 
které máme k dispozici, je zřejmé, že si pen-
zion může na sebe vydělat, což dokládají tržby 
z minulých let, ale především investice pro 

ubytovací zařízení a úvěr, který mají manželé 
Borkovi již splacený. 

Změna společenských a politických poměrů 
v České republice zapříčinila, že se obci již nepo-
dařilo uspořádat pozemkový stav, který dnes 
komplikuje realizaci prodeje. V tom by městys 
měl sehrát tu podstatnou roli. A nejpodstatnější 
je dnes pro Kunvald zajistit stravování v obci pro 
občany a organizace.

Věřím, že naši zastupitelé jsou rozumní, 
pod jejich vedením je náš městys kvetoucí 
zahrada, za což jim patří velký dík. Snad pro-
jeví svou moudrost i v této problematice.

A protože zastupitelé možná nevědí, zda 
Kunvaláci mají vůbec o hospodu zájem, roz-
hodla se skupina občanů na můj popud toto 
zjistit formou petice. Petiční listiny jsou vysta-
veny v horním i dolním Konzumu. Komu z vás 
není osud naší hospůdky lhostejný, můžete se 
v těchto listinách vyjádřit.

Marie Ruszová, Kunvald 220

P E T I C E
Zastupitelstvu městyse Kunvald
Městys Kunvald
Zastupitelstvu městyse Kunvald
Kunvald 40
561 81 Kunvald

V Kunvaldě dne 13. 6. 2019

Věc: Návrh na odkoupení Penzionu U Lípy 
městysem Kunvald
Důvody návrhu:
Stravování  

Řada z nás by si občas ráda zašla na oběd 
či večeři v místě bydliště. Kunvaldští odebírali 
obědy z penzionu. A tato služba pro ně nyní 
chybí. Ale chybí i organizacím, jako je napří-
klad Kunvaldská a. s. Musí tuto službu zajiš-
ťovat okolní obce?
Pořádání společenských akcí

Jubilejní, pohřební, firemní akce, školení, 
svatby, srazy spolužáků – populace stárne, 
proto i těchto setkávání bude přibývat.
Zájmové kroužky

Především při výročních schůzích si členové 
těchto uskupení chtějí posedět i s občerstvením. 
Kunvald má dobře fungující spolek šachistů. 
Vyhlášený je Memoriál Mirka Kodytka současně 
s krajským přeborem s účastí šachistů i ze vzdá-
lenějších míst naší republiky. Můžeme mít radost 
i ze šachových dětí a mládeže, kterým oddíl 



11

rovněž pořádá turnaje. Salónek penzionu využí-
vali i zahrádkáři, včelaři, důchodci a mnozí další.
Kunvald – obec s bohatou historií, turismus

V naší obci byla založena Jednota bratr-
ská, která má své provincie po celém světě. 
Díky vedení obce máme krásnou naučnou 
stezku. Budiž jim za to dík. Orlické hory začí-
nají být čím dál více navštěvované. Hosté ze 
zdejších ubytovacích zařízení nemají kam 
zajít na jídlo. Cyklisté projíždějící na hory se 
ptají, kde je nejbližší restaurace. Ti musí využít 
služeb v Žamberku nebo v Rokytnici. Na kole 
to ještě lze. A co pěší turisté? Ti mají smůlu...
Samospráva městyse

Dříve probíhaly některé schůze zastupi-
telstva v penzionu a účast občanů byla vyšší, 
než když se tyto schůze konají na úřadě.
Závěr

Žádám zastupitelstvo, aby projednání a hla-
sování o případné koupi penzionu proběhlo 
veřejně na schůzi v Kunvaldě v prostorách  
s dostatečnou kapacitou, například v sokolovně. 
Děkuji.

Marie Ruszová, Kunvald 220

Ti z Vás, kteří podporují myšlenku odkou-
pit Penzion U Lípy městysem Kunvald, nechť 
zdvořile připojí svůj podpis k této petici. Petici 
může podepsat jakákoliv osoba, i když nemá 
trvalé bydliště v Kunvaldě.

Klapky
S trochou smutku sleduji boj, který se 

rozhořel v naší obci ohledně penzionu a kam-
peličky. Tím se naše obec začíná štěpit na dva 
tábory. Velkým nebezpečím je, že obě skupiny 
upřednostňují tu svoji verzi. Připomíná mi to 
dostihové závody koní s klapkami na očích, 
aby nebyli rušeni z více úhlů pohledu. Para-
doxně toto probíhá v současné době i v naší 
republice. V naší obci se dostaly do střetu dvě 
neměřitelné hodnoty. Na jedné straně histo-
rická budova kampeličky, kterou obec musela 
převzít pod svoji správu s ohledem na moud-
rost a na předvídavost našich předků, kteří ji 
vytvořili. Jsem přesvědčen, že toto rozhodnutí 
bylo správné. A co hospoda? Zde se jedná  
o zcela odlišnou hodnotu, neméně důležitou. 

Dovolte mi krátkou vzpomínku na 80. léta, 
kdy jsem se do Kunvaldu přistěhoval. Člověk 
mimo jiné vyhledává různé akce nebo místa 
setkávání. V mé mysli navždy utkvěla vzpo-
mínka, za kterou jsem velice vděčný. Tou je 

pohostinství Jednoty u paní Štefkové. Byl 
jsem tam častějším hostem a měl jsem dosta-
tek času nasát celou atmosféru. Nikdy jsem 
u paní Věry nedostal jiný párek než správně 
prohřátý, jiné pivo než správně natočené. Bylo 
tam velmi příjemné prostředí a dobré místo 
na setkávání a zařizování různých záležitostí. 
Kunvald se začal rozrůstat a vznikl požadavek 
na větší prostory. Za ne zcela šťastných okol-
ností pro rodinu Müllerových vznikla nová, 
větší hospoda. Místo setkávání se rozrostlo  
a bylo to velice přínosné nejenom pro Kun-
vald a jeho obyvatele, ale i další návštěvníky.

Většina z nás ve skrytu duše cítí, že ves-
nice bez důstojného místa setkávání je velký 
problém. Teď se v Kunvaldě rozjíždí petice, 
aby obec hospodu koupila. Tady si myslím, 
že jakékoliv dva tábory je nesmysl. Zastupitelé 
v předchozích letech udělali spoustu vynika-
jící práce a naše obec je krásná a vzkvétající. 
Není důvod, abychom jí společnými silami 
nemohli věnovat důstojné místo na vzájemné 
setkávání. Máme obrovskou výhodu oproti 
naší republice, kterou vedou lidi s klapkami na 
očích a vidí pouze úzký profil svých zájmů. My 
máme ve vedení jiné lidi, kteří toho pro obec 
hodně udělali, a je zřejmé, že klapky na očích 
nepotřebují. Těším se na chvíli, kdy s úsmě-
vem na sebe budeme hledět na našem místě 
setkávání. Ne vše jde hodnotit pouze penězi. 

G. R.
Klapky 2

Hospoda? Vyplatí se? Původně jsem si 
myslel, že do této problematiky nebudu vstu-
povat. Ale… Vyplatí!!!… Za určitých podmí-
nek. Pojmenujeme ji přidaná hodnota. Co to je? 
Už při samotné výstavbě hospody jsme ji zažili. 
Tenkrát se tomu říkalo akce Z. Velkým nedostat-
kem této akce byla povinnost “s pranýřováním” 
těch, kdo ji nedodržel. Dále se budeme bavit již 
pouze o dobrovolné přidané hodnotě. 

S velkým respektem vzpomínám na první 
setkání s přidanou hodnotou. V dětství bylo 
jednou z mých povinností několikrát v týdnu 
zajet na kole do vedlejší vesnice pro boch-
níky chleba. Tam jsem se seznámil se starým 
pekařem a pochopil jsem, proč jezdím pro 
chleba právě tam a co je to přidaná hod-
nota. Jeho nasazení a láska, s jakou se věno-
val své práci, byla ohromující. Nezapomenu 
na větu, kterou pronesl, když mi chleby podá-
val: "Víš, proč vám ten chleba chutná? Jsou  
v něm moje zkušenosti a celé mé srdce." Ten-
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krát mu poměry ve státě nedovolily v této lás-
kyplné činnosti pokračovat. A tak jsem viděl, 
jak člověk na práci umírá. Ne, že by hodně pra-
coval, ale protože nemohl pracovat. Bohužel 
bylo po dobrém chlebu.

Každý z nás kdekoliv a kdykoliv může při-
nést přidanou hodnotu. Zažil jsem ji i v naší hos-
podě. Nikdy bych nepředpokládal, že v hospodě 
tuto přidanou hodnotu přinese Maruška Toma-
nová. Byla to nádhera a člověk tam rád chodil 
kvůli příjemné atmosféře. Byla to podobná 
atmosféra, o které jsem se již zmiňoval v minu-
lém článku u paní Štefkové. I manželé Borkovi 
přinesli do Kunvaldu obrovský potenciál a přida-
nou hodnotu. Proč se to zadrhlo, nevím. 

My teď máme jedinečnou příležitost udělat 
všechno pro to, aby se to nezadrhlo. Potře-
bujeme proto schopné vedení obce. A to my 
máme. Stačí jen pohledět na partu lidí, kteří 
zkrášlují a udržují Kunvald. I tady určitě fun-
guje přidaná hodnota. V současnosti je jediné 
veřejnosti dostupné místo k setkávání Salaš. 
Bohužel je její provoz prakticky bez možnosti 
stravování a bez možnosti výhledu tento stav 
změnit. Navíc je otevřena pouze v omezenou 
otevírací dobu. Kapacitně je pro spoustu akcí 
nedostatečná. Ale my máme řešení, jen ho 
využít… 

Každý z nás může přispět svojí přidanou 
hodnotou. Jak? Tím, že to bude náš spo-
lečný projekt, kde téměř všichni najdeme 
místo pro svá setkávání, čímž zvýšíme jeho 
životaschopnost. A zastupitelé s provozova-
telem najdou společnou přidanou hodnotu. 
Nechme klapky v šuplících a připomeňme si 
známé rčení: “Všechno jde, když se chce.” 

 G. R.

Dobrý den,
rád bych reagoval na současnou situaci 

kolem Penzionu U Lípy.
Jsem občanem Kunvaldu, ve kterém žiji od 

narození a už také něco pamatuji. Proto mi na 
osudu a životě v této obci hodně záleží. Prožil 
jsem zde krásné dětství i celý můj dosavadní 
život, a to bez ohledu na to, jaký byl zrovna 
režim. Jako děcko jsem často chodíval cestou ke 
kostelu. Pamatuji ještě původní statek u Müllerů  
a dokonce i dlouhý dřevěný kuželník, který stával 
zhruba v místě dnešního Konzumu. Bohužel se 
statkem to dopadlo, tak jak to dopadlo. Jsem 
taky ze statku a bylo nám rovněž ukřivděno,  
i když přiznávám, že jsem to tehdy nevnímal a žil 
jsem si svůj spokojený život.

Zaráží mě, kolik lidí dnes všechno přepo-
čítává jen na peníze a hlavně všude zdůrazňuje 
návratnost. Stačí si večer pustit zprávy a jen 
slyším slova miliony a miliardy. O ničem jiném 
se už asi neumíme bavit. Je smutné, kam až 
ta naše společnost dospěla. Přemýšlíme snad  
o tom, když se nám narodí dítě a koupíme mu 
kočárek, kdy se nám tato „investice“ vrátí? 
Skoro každý máme doma auto. Vrátí se nám 
snad tato investice? Mnozí namítnou, že auto 
na vesnici je vlastně nutnost, a to buď k dojíž-
dění do práce, nebo za nákupy.

To samé by se dalo říci o obecním hos-
tinci. Je to v současné době pro nás nutné? 
Potřebujeme ho? Dle mého názoru ano. 
V některých obcích mají více zařízení, která 
slouží jak místním, tak přespolním nebo turis-
tům. Patří mezi ně různá sportovní hřiště, 
koupaliště, jídelny, ale i obecní hospody. 
Tato zařízení vyžadují pravidelné údržby  
a to stojí nemalé částky. Myslím, že o nějaké 
návratnosti se v těchto případech nedá vůbec 
mluvit. Jedná se o službu pro občany. Na to 
v dnešním komerčním prostředí úplně zapo-
mínáme a čekáme, že vše vyřeší trh a konku-
rence. 

Naše obec, o které jsou zmínky v učebni-
cích dějepisu, a která je svou polohou předur-
čená pro turistický život, si určitě zařízení jako 
je Penzion U Lípy zaslouží.

Zaslechl jsem také názor, že by se v Kun-
valdě mohlo zřídit infocentrum. Je to skvělý 
nápad a plně s ním souhlasím. Představuji si 
ovšem situaci, kdyby se přišel neznalý turista 
informovat na to, kde se dá v obci slušně 
najíst, asi by dostal odpověď tohoto znění: 
„Je nám líto, ale my takové zařízení nemáme, 
musíte to zkusit ve vedlejších obcích.“

Plně ovšem respektuji názor většiny, a tak 
nechme to na občanech Kunvaldu, aby se sami 
vyjádřili, ať už je to peticí nebo referendem.

Zaznělo také, že se straší dělníky z auto-
mobilky. Ono těch scénářů, jak to dopadne 
s penzionem, může být daleko víc. Nikdo 
nemůže vědět, jak to dopadne.

Může se také stát, že o tento objekt nebude 
léta zájem, bude jenom chátrat a chátrat jako 
spousta dalších objektů v republice. Bude 
hyzdit střed obce, pro okolí se stane nebez-
pečným a nevím, kdo to potom bude řešit, 
když majitel nebude mít na to, aby objekt zlik-
vidoval. Bude to obec?

Jirka Trejtnar st., Kunvald 71
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Rozhovory Poledníku

Rozhovor o životě mezi včelami
Jedním z plánovaných cílů letošního 

školního výletu žáků prvního stupně naší 
školy byl Včelí svět v Hulicích. 

Když jsem se tuto informaci dozvěděla, 
napadlo mne, že i Kunvald má v této oblasti 
co nabídnout. O rozhovor jsem tedy požá-
dala paní Moniku Jindrovou a jejího manžela 
pana Alexe Bezrukova. 

Kdo Vás ke včelaření přivedl? 
Monika: Včelaření se u nás v rodině přenáší 
z generace na generaci. Pamatuji si už jako 
malá holka, že nás dědeček Ruda bral s ostat-
ními vnoučaty ke včelám a babička Jitka nás 
odháněla, aby nás včely nebodly. S prstem 
pod medometem jsme všichni ochutnávali 
sladkou pochoutku. Jako děti jsme dostaly za 
úkol hledat v měli roztoče, protože jsme měly, 
podle slov dědy, ještě dobré oči. Pomáhaly 
jsme zatavovat mezistěny a už brzy ráno při 
prázdninové snídani poslouchaly pravidelný 
tlukot kladívka, když děda stloukal rámky.
Alex: I u nás včelařil dědeček. Často jsem byl 
u péče o včely a pomáhal jsem. Jezdívali jsme 
se včelami i kočovat, a to byla teprve zábava, 
když jsme trávili celý týden u slunečnicového 
pole. Jednou mi, jako mladému muži, děde-
ček řekl: „Nezapomeň se zabývat včelami.“ To 
jsem netušil, že dědečka vidím naposledy. Naši 
dědečkové by určitě měli radost, že pokraču-
jeme v tradici.  

Je složité začít se včelařením? 
Monika: Jak pro koho, pokud máte u sebe 
„poradce“, zkušeného včelaře, tak ty začátky 
nemusí být tak složité. V dnešní době je nutné 
se vzdělávat o nových trendech včelaření, 
umět sledovat přírodu, umět odhalit a léčit 
včelí choroby, starat se o vybavení. V nepo-
slední řadě je to i finančně náročný koníček, 
pokud chcete dodržet všechny normy výroby 
včelích produktů.

Co najdeme uvnitř úlu?
Monika: Včelstvo se popisuje jako super-
organismus, jehož součástí je matka, děl-
nice, trubci a včelí dílo. Ani jedna část včel-
stva bez té druhé dlouho nepřežije. Matka 
je v úlu pouze jedna, dělnic je v sezoně až 
50 000 a zhruba 2000 trubců.

Jak často včely krmit?
Alex: Včely se dokrmují vždy na podzim, 
pokud nemají dostatek vlastních zásob. Jsou 
to všechna produkční včelstva určená na 
med. Pokud jim med sebereme, musíme ho 
nahradit. Dříve se používal cukrový roztok, 
dnes už se pomalu přechází na sofistikova-
nější invertní krmiva, která jsou pro včely 
lépe stravitelná, nejsou pro ně toxická, zabra-
ňují loupežím a nekrystalizují v plástvích.

Proč se vlastně včely rojí a jak je rychle 
usměrnit? 
Alex: Včely se rojí proto, že se v úlu vylíhla 
nová matka. A protože ve včelstvu dvě matky 
nemohou být, jedna s částí včel a zásob odlétá 
na vybrané místo. Zpravidla to bývá ta nevyšší 
větev na stromě Někdy je to způsobeno tzv. 
rojovým rokem, což není vysvětlitelné, a nebo 
tím, že včely se už jednoduše do úlu nevejdou 
a nemají práci. 

Monika Jindrová a Alex Bezrukov
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Přejděme teď k Vašemu podnikání. Komu 
se tento nápad zrodil v hlavě? 
Monika: Alex mi vyprávěl o svém dědečkovi 
včelaři, a tak jsem mu hned pořídila jako dárek 
pár včelařských serepetiček. Co nevidět si Alex 
přivezl první tři včelstva a přihlásil se do vče-
lařské školy v Hranicích a v Nasavrkách. Po 
pár letech a dvou dětech to bylo už 30 včel-
stev. V tu chvíli jsme si řekli, že je čas na změnu 
podnikání a vrhli jsme se naplno myšlence, 
mít své včelařství. Včelaříme téměř deset let 
a z toho třetí rok v Kunvaldě v domě po panu 
Ferdinandu Páchovi, majiteli místního pekař-
ství. Věříme, že by také měl radost z toho, že se 
v jeho domě zase začalo podnikat.

Co je to Appiterapie a jak se provádí?
Monika: Appiterapie je léčba včelami a včelími 
produkty. Jedná se o terapii medem, propoli-
sem, voskem, jedem, pylem, mateří kašičkou, 
trubčím homogenátem a včelím vyzařováním. 
Je určená pro celé spektrum chorob. Napří-
klad propolis je přírodní antibiotikum a dokáže 
pomoci při zánětech způsobených viry, bak-
teriemi i plísněmi. Je to skvělý pomocník na 
opary, paradentózu, angíny, záněty nosohl-
tanu, vředy žaludku, ženské záněty, záněty 
močového systému apod. Včelí jed pomáhá 
na bolestivé stavy pohybového aparátu, teni-
sový loket, bolesti páteře a kloubů, dále také 
dokáže působit na roztroušenou sklerózu, 
revmatoidní artritidu, dnu, karpální tunely, 
lupénku a další. Mateří kašička pomáhá 
vyrovnat hormonální systém ženy, pomáhá 
při klimakteriu a neplodnosti.

Pro koho je určena?
Alex: Vzhledem k tomu, že Monika je absolvent-
kou postgraduálního studia appiterapie pro zdra-
votnický personál na klinice v Petrohradě, tak je 
možné si u nás objednat medovou detoxikační 
masáž, pobyt v appidomku, voskové zábaly 
nebo aplikaci včelího žihadla a další různé terape-
utické metody. Prodáváme celé spektrum vče-
lích produktů od medu, přes medicinální medy  
a propolis, výrobky z vosku až po medový 
destilát. Zabýváme se produkcí včelích matek  
a výstavbou appidomků na zakázku. 
Monika: Často jezdíme přednášet o apitera-
pii a o appidomku do jiných včelařských orga-
nizací i jiných spolků. V srpnu bude Kunvald 

hostit letní školu včelaření pro zájemce v oboru 
apiterapie. Loni jsme založili a letos kompletně 
dotvořili zhruba 60 m dlouhou bosonohou 
stezku, na kterou srdečně zveme i veřejnost, 
stačí u nás zazvonit. Také se na podzim můžete 
těšit na včelařskou výstavu, kterou pro Vás 
celá včelařská organizace připravuje. 

Je pro Vás včelařství nejkrásnějším koníč-
kem? Stíháte ještě nějaké další?
Monika: Včelaření je pro nás prací i koníčkem 
zároveň, jedná se o natolik rozmanitou práci, 
že není čas se nudit. Mimo jiné rádi čteme, 
jen ty knihy čekají asi až na důchod. Vzhledem 
k našemu bývalému zaměstnání, máme rádi 
čajový svět. 

Vedete ke včelaření své děti?
Monika: Všechny tři naše děti jsou s námi 
téměř stále součástí celého procesu péče  
o včely. Mají své klobouky a asistují při jed-
noduchých činnostech. Přirozeně tak vidí, jak  
a kolik práce obnáší každé kilo medu, jak se 
získává vosk a že propolis a pyl je skvělá medi-
cína na dětské nemoci. Vidí, jak se musí včely 
nakrmit, aby přežily zimu, a dobře znají, jak se 
rychle hojí odřené koleno namazané medem. 
Často pozorují svůj hmyzí hotel, kde „ubytová-
vají“ spoustu druhů hmyzu a rády ho ukážou 
každému, kdo půjde okolo.

Na závěr jedna praktická otázka, jak přede-
jít otoku po bodnutí včelou?
Monika: Co se týká reakce na otok od včely, 
tak nejpodstatnější je co nejrychleji se zbavit 
žihadla. To v žádném případě nesundáváme 
dvěma prsty, ale seškrábneme rychle nehtem. 
A to z toho důvodu, abychom si do těla nevy-
máčkli celý objem jedového váčku. Ten pulsuje 
do žihadla a následně do těla nepřítele až 30 
min. Babské rady říkají namazat octem, cibulí, 
přikládat led. Nejlepší zkušenost máme s pro-
polisovou tinkturou, kterou bodance nama-
žeme. Otok je normální reakce, pokud není 
extrémní přes dva kluby nebo v obličeji, tak 
se dá zvládnout doma. Velké otoky, poruchy 
dýchání, kopřivka či kolaps je nutno řešit co 
nejrychleji s lékařem či záchrannou službou. 

Děkuji za rozhovor a přeji sladký život jako med.

Marta Gregušová
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Společenská kronika

Blahopřejeme našim spoluobčanům,  
kteří oslaví významná životní jubilea:

90 let
Jaroslava Pešáková 

88 let
Karel Zastoupil 

85 let
Anna Zastoupilová

83 let
Štefan Kuliha 

81 let
Václav Bílek 

75 let
František Červ
Marie Keprtová 

70 let
Jiří Jelínek
Marie Kalousová
Vlasta Rousová
Josef Šejnoha

50 let
Iveta Trejtnarová

Vítáme do života nové občánky:
Kristián Taiber 
Adriana Mihulková

Poděkování
Byli jsme velmi mile překvapeni dopisem  

v poštovní schránce. Obsahem psaní byla infor-
mace o letošním zájezdu důchodců z Kunvaldu. 
Autobus vyrazil 16. 5., shodou okolností jsem 
já tento den vyměnil pobyt v nemocnici za pří-
jemné doléčení u Vlasty. 

Příští zájezd už doufám zvládnu společně 
s Vámi.

Díky ruce, která si udělala čas a dopis 
napsala. Byl pro nás potěšením, jako bychom 
byli s Vámi. Zdraví a štěstí Vám všem. 

Vlasta s Pepou

Kunvaldští senioři na zájezdu – exkurze v Semenářském 
závodě v Týništi nad Orlicí

Okénko farnosti

Pouťový koláč
K tradici slavení poutí neodmyslitelně patří 

koláče. V našem kostele bývají každoročně 
neseny v pouťovém obětním průvodu. Letos 
však bylo koláčů mnohem více a k mání byly  
i jiné dobroty. Po letech jsme totiž obnovili 
akci Pouťový koláč. Ve stanu před kostelem 
se na stolech vyjímaly laskominy od mnoha 
šikovných hospodyněk, které byly ochotné 
najít si čas na pečení pro tuto příležitost. Lidé 
si tak vybírali z mnoha druhů koláčů, buchet, 

závinů a zákusků. Někteří využili možnosti 
posadit se ke stolečkům a vypít si kávu, jiní se 
zahřáli šálkem horkého čaje. Vše bylo k dis-
pozici od nedělního rána až do oběda. 

Jsme velmi rádi, že se tato akce povedla  
a podařilo se vybrat krásných 12.200 Kč. Ty jsou 
určeny na opravy hřbitovní zdi a varhan našeho 
kostela. Rádi bychom touto cestou poděkovali 
všem, kdo přispěli jakoukoli finanční částkou  
a také těm, kteří zajistili zázemí. 

Za zapůjčení a postavení stanu děku-
jeme Sokolu Kunvald, za zapůjčení a dove-



16

přijata Viktoria Borková, Lucie Příhodová, 
Antonie Zářecká a Ivana Keprtová. 

Slavnostní ceremoniál uskutečnil Národní 
ředitel Papežského misijního díla v České repub-
lice ICLic. Mgr. Leoš Halbrštát. I letos ho dopro-
vázela jeho manželka Mgr. Bronislava Halbrštá-
tová (Diecézní ředitelka PMD) a oba také podpo-
řili náš Pouťový koláč.  

Marta Gregušová

WC na faře 
Po dohodě s panem farářem je toaleta, 

umístěná v boční části fary (vchod ze zahrady), 
otevřena veřejnosti vždy v době konání neděl-
ních bohoslužeb, dále po dobu trvání pohřeb-
ních obřadů a kulturních akcí (koncertů). 

Marta Gregušová

Pochod Mufloní stopou  
Ve středu 8. května byla zase po roce odstar-

tována nejmasovější akce v Kunvaldě. Počasí 
si po týdnu nejistoty připravilo tu nejhezčí tvář  
a uvítalo neuvěřitelných 1118 účastníků, kterým 
vůbec nevadilo, že se akce odehrává v půlce 
týdne. Tento rok byly v plánu jedna z nejná-
ročnějších pěších tras vedoucích na Anen-
ský vrch. 7. května při značení nahoře ještě 
malinko chumelilo. Trasa byla o několik kilome-
trů delší, protože se o prodloužení postarala pří-
roda. Lávka na Záhorách byla poničená pádem 
stromu a vůbec na celé trase bylo spousta pře-
kážek, způsobených pádem vršků ze stromu 
pod tíhou sněhu. Ale naši turisté jsou stateční 
a cestu brali s humorem a dokonce se našli  

Křtiny

i tací, kteří nechtěně nachodili i 40 km a přesto 
do cíle přišli spokojení. V cíli na ně, i na cyklisty 
čekalo znova grilované masíčko s pivečkem  
a na doplnění cukrů palačinky. Cyklisté nadšeně 
u pivka probírali trasu, kdy se během pár hodin 
ocitli na Adamu přes slušné stoupání Bublač-
kou. A poté sjeli přes Vlčkovice a Pastviny  
do Letohradu, kde na ně čekala otevřená kaple 
sv. Jana Nepomuckého. 

Pro padesátku pořadatelů to byl opět velice 
náročný den, ale děláme to rádi. Na závěr Vám 
všem chceme poděkovat za účast a posí-
láme Vám opět jedno moudro našich předků.: 
„Všechno je cizí, jen čas je náš.“

Děkujeme za Váš čas a těšíme se 8. května 
2020 na Vás. 

Sokolové Kunvald

Sport

zení posezení děkujeme manželům Zářeckým  
a za obsluhu Aleně Foglové a Anežce Fle-
krové. Velký dík patří samozřejmě všem ženám 
– pekařkám, jejichž jména uvádíme níže.

Na Pouťový koláč pekly: 
Jitka Jindrová, Jitka Šejnohová, Zdenka Jur-
čanová, Zdena Kavková, Marie Krejsová, Jaro-
slava Krčmářová, Alena Taiberová, Jaroslava 
Šlesingerová, Marie Keprtová, Marie Ditertová, 
Marie Flekrová, Jaroslava Štěpánková, Krejsovi 
od kapličky, Jaroslava Tomanová, Jana Frim-
lová, Monika Příhodová, Marie Dlabková, Alena 
Foglová, Marta Gregušová.

Marta Gregušová

Křtiny 
V hodinách náboženství se děti připravo-

valy na svůj křest intenzivně od ledna letošního 
roku. Neděle 5. 5. 2019 pro ně tedy byla vrcho-
lem jejich snažení. Svátost křtu v našem kos-
tele přijala Lucie Příhodová a Ivana Keprtová, 
v kostele sv. Markéty v Praze byla pokřtěna 
Adéla Kalousová. Po křtinách byla zahájena pří-
prava k Prvnímu svatému přijímání, na které se 
chystá celkem 5 dětí. Bližší informace přine-
seme v dalším čísle Poledníku. 

Marta Gregušová

O pouti se Misijní klubko rozrostlo 
Při slavení pouti našeho kostela, v neděli 

28. 4. 2019, byla do našeho Misijního klubka 



Výzva
Vážení spoluobčané, 

od 20. 9. do 24. 9. 2019 se k 125. výročí založení včelařského spolku  
bude v místní sokolovně konat významná výstava. 

Kunvaldská včelařská organizace se ujala jejího uspořádání. Tímto Vás srdečně zveme k její 
návštěvě. Již nyní Vám poodhalíme, že její součástí bude interaktivní výstava o životě včel, živé 

včely, medové občerstvení a také sobotní večerní překvapení.
Výstavu bychom rádi doplnili o autentické historické exponáty týkající se včelaření. 

Na Vás bychom se chtěli obrátit s prosbou, zda máte na své půdě, ve sklepě či ve stodole nějaký 
zajímavý předmět po svých předcích týkající se včelaření, budeme vděční za jeho zapůjčení.

Může se jednat o úly, pomůcky pro zpracování medu, vosku nebo péči o včely.  
Také uvítáme historické dokumenty, fotografie, knihy nebo časopisy. 

Tuto informaci můžete předat na tel: 731 843 843 (Jindrová). 
Děkujeme za spolupráci a těšíme se v září na viděnou!

Za přípravný výbor ZO ČSV, Monika Jindrová a Iva Bémová

Cyklovýlet
Tradiční cyklovýlet se uskuteční v sobotu 13. 7. 2019, sraz v 9h u kostela sv. Jiří.

Směr trasy Slatina nad Zdobnicí (kaple sv. Anny).

Místní rybářská organizace Kunvald  
Vás srdečně zve na tradiční  

RYBÁŘSKÉ ZÁVODY
spojené s večerním veselím u ohně.

V rybářském areálu Kunvald
v sobotu 3. 8. 2019

Prezentace k rybářským závodům od 11.30 hod. 
Taneční zábava s táborákem od 20.00 hod.

Občerstvení zajištěno: grilovaná kuřata, pečení 
pstruzi, uzenina z udírny, pivo, limo, ohnivá 

voda, prodej živých pstruhů.
Těšíme se na Vás MO Kunvald

Místní rybářská organizace Kunvald Vás 
srdečně zve na tradiční 

DĚTSKÉ RYBÁŘSKÉ ZÁVODY
pro soutěžící do 15 let věku.
V rybářském areálu Kunvald,  

v sobotu 10. srpna 2019.
Prezentace k rybářským závodům od 8.00 hod.
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1. Kunvaldští na Orlickém poháru.
2. „Strašidelná“ besídka dětí z mateřské školy
3. Naše úspěšné zahrádkářky – gratulujeme a děkujeme za výbornou reprezentaci Kunvaldu
4. Z pohádky do pohádky
5. Spolupráce škol


